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revistă a românilor de pretutindeni

Director: Vasile Todi      Redactor-şef: Ştefan Tarjoc

"FRuMusEţE DE BaRD pERVERs"

1971, martie. Alexandru Jebelea-
nu, redactorul şef al revistei Ori-

zont, mă trimite la Hotelul P.C.R. să-i 
iau un interviu lui Victor Eftimiu. E în 
Timişoara, va ţine o conferinţă despre 
teatrul grec, revista noastră trebuie să 
marcheze prezenţa lui în oraş. Mă aş-
teaptă la ora şase, să fiu acolo. Să nu 
întârzii.

La şase fără un sfert sunt în holul 
hotelului şi aştept, aştept. Apare o 
blondă superbă care-mi spune că ea 
e secretara maestrului, ea mă va con-
duce în cameră. Surâde şi mă previne: 
maestrul e în pat fiindcă e un pic obo-
sit, a avut parte de nişte gazde minuna-
te care l-au plimbat peste tot. E obosit, 
dar îmi va da interviul. Celebrul scrii-
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Sărbători.. .

. . .FEriCitE !

S-au adunat ºi Magii ºi pãstorii

ªi-au vrut sã vadã vârstnicul nãscut,

Cãci Cel din faºã, strãbãtuse norii,

Venise-n lume: “Cel fãr-de-nceput”.

An de an, ba azi ba mâine, poate, 
îţi aştepţi feciorul în pridvor. 
El prin închisori se stinge'n noapte, 
biciuit pe drumul robilor.

Noapte bună, noapte bună mamă, 
Domnul să-ţi aline visul drag, 
negura s'o vezi cum se destramă 
să-ţi îmbrăţişezi fecioru'n prag.

Mamei

U NICOLAE 
Arhiepiscop şi Mitropolitul Banatului

Noapte bună mamă, noapte bună, 
suflet scump nepreţuit balsam, 
au venit şi stelele să-ţi spună 
că-i târziu şi-ai adormit la geam. 

Luna a apus după ulucă 
şi-ai rămas iar singură'n pervaz. 

Du-te mamă, du-te şi te culcă 
în zadar ai aşteptat şi azi. 

Şi icoana parcă stă să plângă 
peste păru-ţi viscolit de nea, 
candela-i aproape să se stingă, 
ai uitat azi mamă şi de ea.

Cinstiţi 
credincioşi şi 
credincioase,
Astãzi, când sãrbãtorim 

din nou naºterea Pruncului 
dumnezeiesc, sã-L pri-
mim cu toatã dragostea în 

sãlaºul sufletului nostru, cu 
inima curatã ºi bunã. Sã ne 
închinãm Lui cu credinþã, 
ca pãstorii ºi magii ºi sã-I 
aducem daruri scumpe din 
vistieria sufletului nostru: 
rugãciunea curatã a inimii, 
ca o tãmâie bine primitã, 
pacea ºi bunãvoirea cu-
getului, sfinþenia vieþii. 

În aceastã zi de înãlþare 
sufleteascã pentru toþi 

creºtinii, Vã binecuvântez 
ºi mã rog pentru môntuirea 

ºi pentru fericirea Voastrã a 
tuturor întru Hristos."Iar 

Domnul pãcii, însuºi sã 
ne dãruiascã pacea pururea 
întru toate. Domnul sã fie 
cu noi cu toþi" (II Tesalo-

niceni 3, 16). 

Al vostru pururea cãtre 
Domnul rugãtor ºi de tot 

binele voitor,

Poezii din temniţe comuniste Simion LEftEr

Cornel UNgUrEANU

Nicolae IOrgA 
Articol din ziarul „VESTUL”, anul II, nr. 424, 6 ianuarie 1932.

Interpelat în Cameră asupra 
neachitării salariilor funcţiona-

rilor publici, de mai multe luni de zile, 
d. ministru de finanţe a declarat de pe 
tribuna ministerială, înainte de a lua 
vacanţă Parlamentul, că de sărbători 
administraţiile financiare vor plăti lefu-
rile funcţionarilor pe cel puţin o lună de 
zile. În oraşele cu administraţii financi-
are, dispoziţiile ministrului de finanţe, 
cu privire la achitarea salariilor au fost 

mai mult sau mai puţin respectate. Nu 
tot astfel însă în oraşele de provincie şi 
în special la sate unde bieţii slujbaşi în 
zadar şi-au aşteptat leafa.

Primim plângeri din toate părţile 
Banatului. Nu mai sunt proteste, scri-
sorile intelectualilor noştri de la sate, ci 
tânguiri disperate, emoţionante. Cră-
ciunul i-a surprins fără un singur ban. 
Cei mai mulţi n'au fost în stare să-şi 
aducă copiii de la şcoală, fiindcă n'au 
fost în stare să facă rost de bani pentru 
călătorie. Au fost familii care au rămas 
fără o bucată de pâine în casă.

Sărmanii oameni au trăit cel mai trist 
Crăciun. Un adevărat Crăciun al mize-
riei.

Nu ştim dacă N. Iorga şi d. ministru 
al finanţelor ştiu că salariile preoţilor 

(continuare în pag. a 2a) E

tor e în pat, înfofolit în pături, dar nu 
doarme. Mă aşteaptă aşa, cu capul în 
pernă. Îmi spune că superba doamnă 
care m-a întâmpinat este nepoata lui 
Ilarie Chendi, mareeele critic, am au-
zit de el ? Se ridică în capul oaselor ca 
să-mi atragă atenţia că ilustrul Chendi 
a fost prietenul lui. Ştiu că aţi fost pri-
eten şi cu Mircea Eliade, spun repede, 
ca să supralicitez. Nuuuuuuuu, zice iri-
tat Maestrul. Nu pot spune că am fost 
prieten cu el, el era mai tânăr. Era prea 
tânăr. Dar el a scris foarte bine despre 
mine, foooooooarte bine. A scris că e 
genial, susură nepoata criticului Ilarie 

şi învăţătorilor n'au fost achitate nici 
măcar pe luna promisă. Dacă n'o ştim, 
le-o spunem noi. Pentru a lua măsuri 
ca cel puţin de Anul Nou, dascălii sate-
lor să-şi primească banii. Fiindcă DIN 
AUGUST N'AU MAI PRIMIT NICI 
O LĂSCAE.

Şi nu e drept ca guvernul să favori-
zeze o clasă a funcţionarilor în dauna 
alteia, când ştie prea bine că toţi îşi fac 
la fel datoria către ţară şi neam.

Preoţii şi învăţătorii
n'au Primit de sărbători nici 

măcar leafa Pe o singură lună
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Zig-Zag

pERFECţIuNE ŞI EXTaz
Exerciţiul existenţei este polarizat de aceste 

două finalităţi care se dumiresc una pe cea-
laltă, care se conţin una pe cealaltă, străduindu-se să 
motiveze într-un fel balansul inegal al vieţii care se 
scurge acrobatic prin albia unei hermeneutici învol-
burate, vecină cu întunericul şi lumina. Perfecţiunea 
naşte extazul, iar extazul acoperă perfecţiunea. Chiar 
şi „micile imperfecţiuni” pe care se fundamentează 
secolul XXI, nu sunt decât momente intermedia-
re ale unei perfecţiuni generale fără de care nimic 
nu şi-ar găsi sensul. Cuvintele dezvăluie frânturi de 
perfecţiune, înghit în ele bucăţele mici de extaz care 
leagă lumea de cosmos, mici transecendenţe de ser-
viciu prin care cotidianul tinde către inextricabila 
perfecţiune care-l conţine, care se insinuează în taină 
printre lucruri. Un univers straniu se deschide între 
limitele existenţei. Limitele de sus ar fi perfecţiunea 
şi extazul care se manifestă îngemănate, îngrozitoa-
re prin intangibilitatea lor, esenţiale pentru funda-
mentarea lumii în cosmos. Limita de jos a existenţei, 
aproape că nu are nume, pentru că existenţa se ima-
ginează şi se acceptă pe sine numai ca tindere către 
limita de sus, limita de jos este atât de inimaginabilă 
pentru existenţă încât aproape că nu are o reprezen-

tare, fiind imaginată printr-o sumedenie de cuvinte 
care desemnează tot raporturi cu perfecţiunea. Ra-
ţiunea şi intelectul nu poate cuprinde niciuna din-
tre limite: nici perfecţiune şi nici, să zicem, abisul. 
Oricât ar încerca să le explice, intelectul nu poate 
avea acces la esenţă. De ce? Deoarece cuvântul nu 
ne reprezintă idei ci exclusiv simţăminte. Nu există 
ideea de perfecţiune. Perfecţiunea rămâne mereu o 
stare completă, ea  se poate disipa în idei, dar nu se 
poate revela pe sine în idee. Perfecţiunea nu poate 
fi idee şi ideea nu poate fi perfectă. Raţiunii şi inte-
lectului perfecţiunea îi rămâne inaccesibilă, pentru 
că raţiunea şi intelectul văd doar frânturi de lume. 
Inima are acces la perfecţiune şi la extaz. Nu există 
un extaz al minţii. Extazul este întotdeauna al inimii, 
chiar şi în cazul în care el serveşte mintea. Intelectul 
este organul neputinţei. Inteligenţa este întotdeauna 
avântul pur. Inteligenţa taie lumea pe verticală, fiind 
în acelaşi timp perfecţiune şi extaz, manifestându-se 
nemijlocit în vremea clipei, participând nemijlocit la 
nemijlocirea ei. Inteligenţa e transcendenţă pură, în 
ea toate tainele se dizolvă şi se descoperă, ea este cea 
care dezvăluie totul, ea este lumina care face metafi-
zica nu posibilă, ci prezentă, permanentă şi grăitoare. 

Inteligenţa trăieşte în metafizică iar metafizica se ma-
nifestă ca inteligenţă. Intelectul nu se poate ocupa de 
metafizică, la fel cum nu se poate ocupa de inteligen-
ţă. Amândouă îi sunt inaccesibile. Intelectul este pă-
catul originar, este căderea primară, orbirea confor-
tabilă a superficialităţii. Moartea este singura salvare. 
Ea vine şi pleacă păstrând intactă zestrea imuabilă a 
lumii. Ea curăţă lumea de neputinţa întâlnirii cu ea 
însăşi. Perfecţiunea actului morţii este egală cu per-
fecţiunea actului vieţii. Multitudinea de lumi parale-
le se înnoadă în momentul morţii cu aceeaşi intensi-
tate cu care se deznoadă în momentul vieţii. Traiul 
vieţii, existenţa, este o continuă căutare de noduri. 
Fiinţa îşi aleargă moartea, îşi caută moartea, fiindcă 
moartea este o adâncire în existenţă, un extaz al lui 
a fi, o condensare fantastică a cosmosului irepetabil 
care iese din timp şi se proiectează în spectrul per-
manenţelor. Moartea nu disipă fiinţa, o concentreză. 
Ea orientează fiinţa către scopul ei. Fără moarte fi-
inţa e condamnată la infinitul abisal, la dizolvarea în 
haosul primordial, la orbirea perpetuă, la dispariţia 
semnelor. Fără prezenţa morţii fiinţa nu poate exista. 
Fiinţa e fiinţă doar cu „moartea în pântece”.

Atanase ŞtEfU

Chendi. Daaa, a scris foarte bine. Dar şi eu i-am luat apărarea atunci când toţi îl 
atacau. Ca nişte fiare. 

Dacă vrei să scrii că am fost apropiat de el, scrie. ÎI făceau pornograf. Eu i-am 
luat apărarea, trebuia să le spun proştilor ce înseamnă pornograf!

Pe urmă Victor Eftimiu laudă Timişoara si îşi aminteşte iar de tinereţea lui 
pariziană. Suntem în timpul inundaţiilor, deplângem soarta inundaţilor, apoi 
Maestrul îşi aminteşte cum s-a revărsat Sena când el era la Paris. Ce umezeală 
era atunci la Paris. De acolo i se trag reumatismele — din vremurile în care era 
la Paris şi s-a revărsat Sena. Pe la începutul secolului, precizează domnişoara 
Chendi. Da, zice cu of Maestrul, de-aia îl iubiţi voi pe Eliade, fiindcă e la Paris. 
Nu-i la Paris, surâde frumoasa blondă, e în America. Da, ştiu că e în America, 
dar Parisul 1-a făcut celebru. A scris foarte bine despre mine. Dar şi eu... Aţi 
scris că nu e pornograf, că e un adevărat scriitor, intervine superba nepoată. 
Da da, ce vrei să mă mai întrebi ? II întreb, discutăm, eu notez ca un redac-
tor conştiincios al revistei Orizont. Discuţia se mută mereu spre reumatismele 
pariziene, Victor Eftimiu îmi spune cât îl chinuie. Iată ce poate face societatea 
capitalistă. O roagă pe superba blondă să se aşeze în pat lângă el ca să-i calmeze 
durerile. Plec repede, ajung la redacţie şi dactilografiez interviul. Redactorul 
şef îmi atrage atenţia că nu are rost să scriu povestea cu Mircea Eliade - lui i se 
pare că a inventat-o. Să o scoatem. Interviul apare semnat Valeriu Ganea. E fără 
Mircea Eliade şi fără intervenţiile secretarei. La Zăgujeni descopăr, în arhivele 
doamnei Kugler, articole care îmi arată că Victor Eftimiu n-a fantazat. Există, în 
Cuvântul, un ultraelogios eseu despre Victor Eftimiu, Maestrul n-avea cum să 
uite de el. Eftimiu este contestat, spune Mircea Eliade, fiindcă este bărbat fru-
mos. „Frumuseţea de bard pervers" i-a adus neşansa.

"FRuMusEţE DE BaRD pERVERs" "cine te-a înscris în rândurile de poeţi?"

M-ar fi surprins modul în care a fost interogat poetul şi eseistul Iosif 
Brodski, rus devenit prin convingeri ideologice, sovietic, arestat în 

1964 sub acuzaţia de parazitism, daca nu aş fi ştiut că Stalin, numea scriitorii, 
”ingineri de suflete”. Dacă în fosta URSS, interogatoriul său a circulat sub formă 
clandestină, în Occident transcrierea procesului, realizată de Frida Vigdorova, 
a circulat ca material de contrabandă. Citindu-l, e greu de crezut, că popoarele 
care au cunoscut socialismul vor dori să se întoarcă la el:                                                                                                                  

V.T.

Judecător: Şi ce este profesia ta, în general? 
Brodsky: Sunt poet şi traducător literar. 
Judecător: Cine te recunoaşte ca un poet? Cine te-a înscris în rândurile de 

poeţi? 
Brodsky: Niciunul. Cine să mă înscrie? Cine să mă înscrie în rândurile ome-

nirii? 
Judecător: Ai aceste studii?
Brodsky: Aceste…? 
Judecător: Cum ai devenit un poet? Nu ai încercat chiar de a termina liceul 

în cazul în care se pregătesc, în cazul în care le predau? 
Brodsky: Eu nu cred că a-şi putea obţine acest lucru de la şcoală. 
Judecător: Cum atunci? 
Brodsky: Cred că ... vine de la Dumnezeu, da Dumnezeu.

E (urmare din pag. 1)

pE MaMELE CopIILoR
Deşi trăim într-o ţară cu-n spor demografic negativ, cu toate că ne pronunţăm împotriva îmbătrânirii forţei de muncă, prin actualele politici ale Guvernului, se 

trage în direcţia opusă. Nu putem ţine mamele doi ani în concedii postnatale, dar putem ţine maşini de lux pentru conducerile de orice fel, suportate de stat. 
Când Guvernul vrea să reducă şi să taie să înceapă de la cap nu de la gura copiilor noştri. Vrem să avem copii vânjoşi şi sănătoşi…atunci de ce-i luăm de lângă mame. Am 
ajuns la fundul sacului şi nu mai avem de unde să tăiem. Atunci hai să limităm naşterile ca în China. Sau am putea vinde copiii în exces. Cred că s-ar putea lua bani buni 
pe dânşii. Apoi am putea da şi mamele lor în export temporar.

Totuşi, cu toate că avem printre cei mai frumoşi şi mai eminenţi copii din lume (fapt   dovedit la toate olimpiadele şcolare internaţionale unde se clasează pe pri-
mele locuri an de an), ne luptăm să găsim metode care să-i scoată din competiţie, adică le amanetăm viitorul.

Dacă trebuie neapărat să sacrificăm pe cineva atunci să-i sacrificăm pe vârstnici, diminuându-le pensiile că oricum sunt neîndestulătoare. Dar să-i lăsăm pe bebe-
luşi la pieptul mamelor. Dacă ar putea bebeluşii ar face grevă…n-ar mai zâmbi niciunui politician în vecii vecilor.

Dr.  Ec.  Ştefan tArjOC
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de literatură

Într-o zi, vecinul nostru de bloc şi-a luat un aparat de aer condiţi-
onat. Era un zăduf îngrozitor, dar noi n-aveam aparat de aer con-

diţionat şi nici bani ca să ne cumpărăm unul. Sufeream de căldură şi de 
invidie. Aveam însă o bibliotecă. Ne-am uitat în ea şi am scos cugetările lui 
Seneca. Am citit de acolo o pagină-două despre bine şi sensul vieţii şi, deşi 
cald tot ne era, nu l-am mai invidiat pe vecin. 

Ceva mai târziu, vecinul şi-a deschis un butic şi a început să 
umble îmbrăcat la costum la patru ace. Noi - tot cu blugi. 

Nu-i nimic - ne-am zis liniştiţi, citind un capitol din Etica lui 
Spinoza. Apoi vecinul a apărut deodată într-un Megane argintiu. Noi 
n-aveam nici bicicletă, dar l-am dispreţuit citind din Phaidon al lui 
Platon. Mai târziu, vecinul a schimbat Meganul pe Merţan. Nu ne-a 
păsat, căci şi noi îl schimbaserăm deja pe Platon cu Aristotel. Şi-a 
luat şi un 4x4, cel mai mare de pe stradă. Noi l-am luat pe Marcus 
Aurelius, care ne-a facut să zâmbim împăcaţi. 

A mai trecut o vreme şi vecinul şi-a luat nevastă nouă: blondă, 
frumoasă, tânără. Noi - tot cu cea veche, dar am luat Evanghelia 
după Ioan. Vecinul şi-a îmbrăcat soaţa cu o garderobă întreagă şi 
cu blănuri, başca bijuteriile. Noi ne-am îmbrăcat spiritul citind din 
Eclesiast. În fine, vecinul s-a mutat într-o vilă la şosea, cu gard 
mare, bodigarzi şi piscină. Am rezistat şi de data aceasta eroic, 
citind Richard II consolat cu Macbeth. O a treia - la mare: am recurs 

la Invierea lui Tolstoi, al cărei efect l-am consolidat cu Ghilgameş, 
Ghandi şi Declaraţia de iubire a lui Liiceanu. Ne-am simţit cu mult 
mai bine. 

L-au dat la televizor la o emisiune foarte populară. Ne-am 
stăpânit emoţia cu o porţie de Caragiale. L-au dat a doua oară cu 
mare succes: am fi suferit dacă nu ne-ar fi ajutat Ananda Coomaras-
wamy, Cartea lui Iov şi Cazul Wagner al lui Nietzsche. 

Aşa a trecut ceva mai mult timp... Vecinul îşi lua case, maşini, 
iahturi, femei. Noi răspundeam cu Balzac, Thomas Mann, Hegel, 
Berdiaev. Lupta era strânsă, dar echilibrată. În sfârşit, într-o zi l-au 
arătat cu cătuşe la mâini, umflat de DNA. Am răsfoit atunci fericiţi 
Apocalipsa. Dar peste vreo două săptămâni, vecinul nostru era elib-
erat şi chiar şi-a anunţat candidatura pe listele unui partid majori-
tar. 

Scârbiţi, ne-am uitat în bibliotecă. N-am mai văzut nimic.
Ne-am uitat pentru a doua oară. Nu ne-a venit să credem. Pentru 

a treia oară ne-am uitat cu atenţie. Acelaşi rezultat: citiserăm toate 
cărţile. 

Şi atunci ne-a cuprins invidia... 
Popor român, nu te-ai săturat să stai pe locul mortului şi să fii 

condus de toţi tâmpiţii? 
Dan PUrIC

invidia
invidiainvidia

invidia invidia

"Nu există trădare fără grec la mijloc"
Totuşi, mai păstrez în minte cîteva întîmplări inedite pe care le spun şi cititorilor dvs. Era pe vremea cînd Eminescu 

lucra ca redactor la "Timpul". Prin plecarea din redacţie a lui Slavici, Caragiale ş.a., poetul rămăsese să ducă greul 
ziarului. Oboseala şi surescitarea sa nervoasă sporeau şi datorită amestecului lui Maiorescu în relaţiile sale cu Veronica 
Micle. Poetul era într-una din acele clipe de proastă dispoziţie, cînd răspundea la întrebări monosilabic: da, nu. În această 
stare l-a găsit tatăl meu, care a venit de la Rîmnicu Sărat ca să-l vadă. Au mers împreună la "Union" să bea o cafea. Prin 
faţa mesei lor tocmai trecea Duiliu Zamfirescu, care căuta de mult, cu asiduitate, să se apropie de poet. Eminescu însă 
nu îl prea înghiţea. Fie că acesta debutase la revista lui Macedonski "Literatorul", fie că avea o morgă de aristocrat, astfel 
încît la cuvintele acestuia "salut maestre", unchiul meu - poetul - s-a ridicat nervos în picioare şi i-a spus: "Ce-ai cu mine, 
domnule, de ce nu mă laşi în pace? Îţi datorez ceva? Ce, vrei să scriu că ai talent? N-ai, domnule, lasă-te de poezie!".

- Ceea ce era în mare parte adevărat, pentru că, după cum se ştie, Duiliu Zamfirescu a intrat în istoria literaturii noastre 
ca prozator...

- O altă întîmplare inedită pe care mi-a povestit-o tata scoate în lumină mîndria pe care au moştenit-o copiii cămina-
rului Eminovici, deci şi poetul, de la bătrîn. Într-o bună zi s-a oprit la poarta casei lor din Ipoteşti caleaşca hatmanului 
Başotă, descendent al unei trufaşe familii de pe vremea lui Răzvan Vodă. Acesta i-a spus unui ţăran: "Cheamă-l pe căminarul Eminovici!". Ţăranul s-a dus, l-a 
chemat, dar a primit următorul răspuns: "Spune-i lui boier Başotă că tot atîta cît îi de la mine pîn'la el, îi şi de la el pîn'la mine". (Întâmplări relatate de Gh. Emi-
nescu, fiul lui Mateiu Eminescu, frate al poetului M. Eminescu. Gh. Eminescu, este autorul unei interesante monografii "Napoleon")

Despre incidentul avut de Eminescu cu Caragiale, pe cînd poetul lucra la "Timpul" şi despre care tatăl meu mi-a povestit cu lux de amănunte. Poetul i-a spus 
într-o zi: "Matei, în lipsa mea la redacţie Caragiale a venit şi mi-a spart sertarul". Şi tot el, după cîteva clipe: "Ce vrei, măi Matei, nu există trădare fără grec la 
mijloc". Incident după care cei doi clasici s-au împăcat. Ce se întîmplase? Dramaturgul, ştiind că Eminescu se află în posesia unor documente compromiţătoare 
(pe care i le dăduse fostul prim-ministru Manolache Epureanu), la adresa ministrului liberal C. A. Rosetti, pe care intenţiona să le publice, le-a sustras şi i le-a 
dat acestuia din urmă. Astfel se explică cum Caragiale, conservator în politică, a căpătat totuşi post de revizor şcolar într-un guvern liberal.
                (Întâmplări relatate de Gh.Eminescu,fiul lui Matei Eminescu,frate al poetului Mihai Eminescu)

Zece membri de partid 
Visau viaţă nouă 
Unul a vorbit în vis, 
Şi-au rămas doar nouă. 
Nouă membri de partid 
De marxism s-au copt! 
Unul s-a răscopt din ei, 
Şi-au rămas doar opt! 
Opt membri de partid 
Au trecut la fapte ... 
Unul a trecut la Tito! 

Şi-au rămas doar şapte! 
Şapte membri de partid 
Fac afaceri grase, 
Unul a intrat la zdup 
Şi-au rămas doar şase! 
Şase membri de partid 
Au strigat lozinci, 
Unul a strigat greşit 
Şi-au rămas doar cinci! 
Cinci membri de partid 
Când au fost la teatru, 

Unul n-a aplaudat 
Şi-au rămas doar patru! 
Patru membri de partid 
Şi cam toţi evrei, 
Unul a plecat în Eretz 
Şi-au rămas doar trei! 
Trei membri de partid 
Vorbeau de război! 
Unul a vorbit cam mult, 
Şi-au ramas doar doi! 
Doi membri de partid 

Mândri ca păunul. 
Unul a înnebunit, 
Şi-a rămas doar unul! 
Un membru de partid, 
Cel mai lămurit. 
A plecat cu Onete-ul 
Şi n-a mai venit! 
ZERO membri de partid, 
Luptă pentru pace. 
Că partidul nostru drag 
Ştie el ce face! 
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Pagină realizată de Cristian Liviu MOSOrOCEANU
Redactor al Trustului de presă “Magazin”, pentru “Jurnal de Anina”
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Cu câtă voluptate se caţără toamna spre 
vârfurile arborilor; este aceeaşi toamnă  

căreia cu puţină vreme în urmă, i-am admirat de-
licateţea cu care învelea cu fusta-i rubinie, apa 
Dunării odihnind. Urc şi cavatine plutesc pe ini-
mile frunzelor îngălbenite de dorul verii. Păşesc 
încet, cu gândul la mulţii jurnalişti tineri pe care 
i-am întâlnit în zilele trecute - veniţi pentru a se 
angaja la jurnalele editate de Trustul de Presă 
„Magazin” - şi care nu auziseră de Pamfil Şeica-
ru! Urc spre mănăstirea Sf. Ana, spre culmea pe 

care un tânăr, tânăr sublocotenent al Regimentu-
lui 17 Infanterie, voluntar în Primul Război Mon-
dial, îngropat fiind de viu într-o groapă săpată de 
un obuz explodat, şi-a jurat să dureze o mănăs-
tire pentru viaţa pe care Dumnezeu i-a cruţat-o: 
Pamfil Şeicaru. Până vor afla şi studenţii facul-
tăţilor de jurnalistică numele fondatorului presei 
moderne româneşti, iată un fragment din biogra-
fia scrisă cu propria mână în ecoul exilului: „Mă 
numesc Pamfil Şeicaru, născut în anul 1894, luna 
aprilie... Am intrat în presa cotidiană în aprilie 
1918, dupa ce am fost demobilizat şi de atunci 
am continuat să fiu comentator al evenimentelor 
politice interne şi externe, colaborând succesiv la 
diverse ziare şi reviste. În 1923 am fost angajat 
la ziarul Cuvântul, ca şef-redactor, proprietar fi-
ind ing. Titus Enacovici. Articolul de fond (leit 
articol) era semnat de mine. În anul 1924 am fost 
ales preşedinte al Sindicatului ziariştilor. În 1927 
am demisionat de la ziarul "Cuvântul" şi am luat 
conducerea ziarului "Curentul", al unei societăţi 
anonime, unde am funcţionat ca director şi redac-
tor-şef... Din ianuarie 1927 şi până la 9 august 
1944, când am plecat din ţară, articolul de fond 
era semnat de mine. Am fost ales de trei ori ca 
deputat independent în Parlamentul ţării...” Nu-
mai cine cunoaşte fioru-mpreunării dintre suflet 
şi condei, poate înţelege ce înseamnă să scrii zil-
nic, vreme de 17 ani articolul de fond. 

Urc pe un drum ce se aşează mai blând sub 
paşii pelerinului cu mămăliga-n traistă decât sub 
aceia ai drumeţului urban, îndreptându-mă spre 
un loc unde pravila Bisericii vindecă apatia vea-
cului acesta. S-o fi chemând el Dealul Moşului 
- locul ales pentru înălţarea mănăstirii - dar îţi 
este de trebuinţă pentru a-l urca, multă vigoare ti-
nerească. Urc pe Drumul Eroilor, scurtând calea 
spre aşezământul monahal, cu mici popasuri me-
nite să-mi bandajeze efortul şi privind îndelung, 
la cât de frumoasă e Dunărea îngustându-se între 
coapsele munţilor, ca un mijloc de fată tânără, 
îngrădită de braţe pătimaşe. Dunărea; „fiţi atenţi 
când vuieşte Dunărea, când bate vântul, când 
tună şi, mai ales, când inima oamenilor plânge”. 

Bogată mai este în repere creştine, această 
trecătoare croită de bătrânul Danubiu, atât de bo-
gată, încât ar trebui să se cheme „Defileul Sfin-
ţeniei”. Un copac rupt din trunchi, prăvălit peste 
un lujer, închipuie un baci aplecat peste putineiul 
de bătut laptele. Câţi copaci, atâtea năluciri…Am 

ajuns pe „Cuşma moşului”; acoperişul mănăstirii 
luceşte galben în lumina soarelui de toamnă. Ta-
bla ce acoperă acest rai auster, spălată de ploile 
dese ale munţilor e cea mai sigură protecţie în 
lupta cu şuviţele Coşavei. Este atâta linişte aici, 
că noaptea poţi auzi apele lunii clipocind. Întârzii 
puţin la intrarea în mănăstire, privind cu încân-
tare ceva ce-mi aminteşte de promenadele de la 
Karlovy Vary. Numai că acolo, departe în Cehia, 
colonadele fastuase, ascund mistere, superstiţii, 
obsesii; pe când aici, coridoarele lungi lucrate 
în lemn masiv, găzduiesc numai lumină, multă 
lumină… Intrarea în Sfânta mănăstire a fost ast-
fel gândită, încât umple de smerenie pe oricine 
îi trece pragul. Dar ce e smerenia? Să fie oare 
puterea de a spune mereu: iartă-mă? Să fie pie-
tatea vameşului? Sau înţelepciunea de a nu lăsa 
soarele să apună întru mânia noastră? La ieşirea 
din biserica în care „pe iconostas, asceţii merg 
cu tălpi de trandafiri”, mă gîndesc la vorbele Sf. 
Augustin: ”Există un lucru pe care nici Dumne-
zeu nu-l poate face: să facă neîntâmplate cele 
întâmplate”. Comunismul nu poate fi făcut ne-

întâmplat. Fapta celor ce au transformat chiliile 
călugăriţelor în locuri de cazare, iar biserica în 
restaurant, şi ulterior în discotecă după 1945, e 
greu de uitat. Şi cine crede că după 1989, haita 
acelora s-a stins, se înşeală amarnic. Urmaşii lor, 
„îmblă azi cu doua femei şi zic că sunt Sfânta 
Treime”. Şi ne mai ciudim că ţării acesteia îi lip-
seşte până şi bănuţul văduvei pentru a-şi cumpă-
ra biletul pentru Rai…

Muntele, ca o spinare de elefant odihnind în 
toamnă şi Dunărea lunecând încet, încet, cu tea-
ma de-a nu-l deştepta… Şi cerul, cerul, făcăto-
rul şi ocrotitorul lor… Natura nu este niciodată 
tristă. O carte ca Don Quijote pare tristă în ochii 
lui Dostoievski, dar natura niciodată. Tristeţea 
nu aparţine divinităţii…„Veselie, cu orice chip. 
Întristarea cloceşte ouăle diavolului”, mă aver-
tiza în chilia sa de ascet iubit de divinitate, afla-
tă la Mănăstirea Sfânta Maria din Techirghiol, 
preacuviosul părinte Arsenie Papacioc. Întârzii 
pe una din băncile mănăstirii, privind la fluturii 
târzii, la limpezimea împrejurului, la timp. La 
timpul în care un mitropolit, Vasile Lăzărescu 
a refuzat târnosirea acestui aşezământ monahal, 
din pricini de şovăielnicie care pot îndepărta - 
vremelnic e adevărat - un arhiepiscop, de har. 
La timpul în care Sadoveanu, un iscusit „atlet” 
al centurii politice; a început cu Partidul Popo-
rului, apoi cu Argetoianu, mai încolo cu monar-
hia, ca inspirat de interesele sale „înalte”, să se 
instaleze definitiv în braţele comuniştilor care la 
rându-le l-au aşezat în conacul lui Pamfil Şeica-
ru de la Ciorogîrla; de unde Sadoveanu îi fură 
lui Pamfil  Şeicaru tot: conac, mobilă, tacâmuri, 
pat şi probabil chiar şi nădragii, cum spune Vic-

tor Frunză. Nu zadarnic îi scria Şeicaru într-un 
pamflet publicat în 1954: „Dimensiunile talen-
tului dumitale, tovarăşe, nu pot acoperi găleata 
cu lături a marxismului de ocazie pe care o porţi 
cu atâta zel...Este trist, tovarăşe Sadoveanu, şi o 
ştii mai bine decât mine că faci parte din Comi-
tetul de administraţie a coloniei care până la 23 
august 1944 a fost un stat suveran...M-am gândit 
mai ales la dumneata, la rolul sinistru pe care îl 
joci în această crucificare a neamului românesc. 
Şi cu atât mai mult ne doare, cu cât mânjeşti ca 
un netrebnic tot ce ne-a încântat tinereţea noas-
tră de preţuitori ai literaturii”. 

Mă despart de acest loc în care oamenii învaţă 
să vieţuiască încet, la ceasul când de pe braţele co-
pacilor se prefiră amurgul. Despre  ctitorul acestui 
aşezământ monahal s-au spus multe neadevăruri în 
vremea vieţii sale - fapt firesc la un popor căruia 
zvonul îi freamătă a adevăr irefutabil - amintiţi-vă 
doar de celebra constrângere pe nedrept atribuită 
lui: „şantajul şi etajul”.  Dar poate cineva crede as-
tăzi, că omul care a contribuit esenţial la ridicarea 
mănăstirii Sf. Ana, a Monumentului de la Mără-
şeşti comandat lui Oscar Han şi a unui cimitir al 
militarilor români căzuţi în Franţa, la Val du Roy, 
putea trăi ca o haimana a bacşişului? Nu, Pamfil 
Şeicaru nu poate fi identificat prin celebra formu-
lă inventată de Iorga, pentru adevăratul rechin de 
presă: Stelian Popescu. Din Pamfil Şeicaru, din vo-
luntarul ajuns erou în Primul Război Mondial, dis-
tins cu ordinul „Mihai Viteazu”, sovieticii au făcut 
primul condamnat român la moarte. Nu a existat 
exilat căruia să se fi organizat din ţară şi chiar din 
exil atâtea acţiuni de compromitere, crede Marian 
Popa, în a sa Istorie a literarurii române. Înainte 
de a pleca, vizitez Muzeul memorial Pamfil Şei-
caru, prilej de a-mi reaminti că acest om, a slujit 
drept model multor scriitori: lui Liviu Rebreanu 
pentru Pahonţu, gazetarul supradotat din Gorila, 
lui Agârbiceanu, pentru Ilarie Zopârţan din Secta-
rii, lui Mihail Sebastian, pentru Borcea din Ultima 
oră, lui Marin Preda pentru „marele ziarist” Gri-
gore Patriciu din Delirul, lui Radu Tudoran pentru 
Pretoreanu în Sfârşit de mileniu, etc. 

Cobor, viaţa de obşte veghează flacăra cre-
dinţei pe această cuşmă de munte. În urma mea, 
sunetul de toacă deşteaptă ceasurile amorţite ale 
văzduhului. Parcă-l aud pe Damian Ureche stri-
gând de pe fâşia…Raiului:

„Şi toaca veşnic toacă păcatele pe toacă, 
Se-adună cer din oameni cu cer din Dumne-

zeu, 
Deci adevăr zic vouă, am înviat, chiar dacă
Pe-o cruce nevăzută mă răstigniţi mereu. ”

La vreme de toamnă, se dezmiră pădurea de 
miracolul verii - când tot locul era înmiresmat 
de adierea câmpurilor de ventrilică, de cimbri-
şor, de ciuboţica-cucului, ori pufuliţă cu flori 
mici, plante ce nu cresc altundeva decât în ţinu-
turile înalte, iar viaţa de obşte, cu fruntea-n cer, 
se vesteşte şi se va vesti mereu lumii, „în mă-
năstirea ridicată de mine, pe a mea cheltuială, 
fără să cer nici o contribuţie de la stat şi nici prin 
subscripţie publică, întru pomenirea camarazi-
lor mei morţi în anii războiului pentru realizarea 
Daciei …”

Vasile tODI

însemnări 
de călătorie

 drumeţ Prin ţara banatului

„Existã un lucru pe care nici 
Dumnezeu nu-l poate face: 
sã facã neîntâmplate cele în-
tâmplate.

Sf. Augustin
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ritualuri ruseşti

Rusul obişnuit consumă 
cel puţin o sticlă de vo-

dkă pe săptămână. Vodka este, în 
Rusia, emblema şi comoara naţio-
nală. Băuturile alcoolice amesteca-
te sunt considerate slabe, înjositoa-
re şi chiar insultătoare, atunci când 
sunt oferite ca atenţie, în cazul unei 
vizite sau la o petrecere de ruşi. În 
Rusia există multe ritualuri aso-
ciate consumului de vodkă; între 
acestea se numără obiceiul prizării 
firimiturilor de pâine de secară, îna-
intea ingerării unui gât de băutură spirtoasă, precum şi concepţia că, odată desfăcută, 
o sticlă de vodkă trebuie terminată. Totuşi, unul dintre cele mai interesante ritualuri 
ruseşti asociate consumului de vodkă presupune ingerarea concomitentă de zeamă de 
castraveţi, pentru a preveni starea de mahmureală ulterioară desfătării cu alcool.

Ediţia 2010 a distincţiilor „Pro Cultura Timisiensis” găzduită în Palatul Administrativ Timiş şi desfăşurată între 
parametrii optimi necesari unei astfel de manifestări, graţie atenţiei pe care domnul Răzvan HRENOSCHI, şeful 
serviciului de relaţii publice al Consiliului Judeţean Timiş, o acordă tuturor sărbătorilor spirituale, a avut şi în 
acest an - la secţiunea seniori-slujitori de seamă ai artei timişene:pianiştii Sorin PETRESCU, Manuela MIHĂILESCU 
şi Dragoş MIHĂILESCU, artistul plastic Petru GALIȘ, scriitorul Lucian ALEXIU, actriţa Aurora SIMIONICĂ, sceno-
grafii Dumitru POPESCU şi Alexandru WINTERFELD, prof. Stela JUPAN, jurnalistul Costa ROŞU şi interpreta de 
folclor Elena JURJESCU. 

Ioana Iorgovan

Pagina
cu Prieteni

D’ALE LU’ DINESCU
Trăiesc o 

viaţă foarte 
frumoasă. Mă 
interesează 
lumea asta 

normală. Decât 
invitat pe yacht-ul vreunui 

miliardar, mai bine în bărcuţa 
mea la malul Dunării.

*
Moş Iliescu de asta şi trăieşte 

atît că ştie să pună ura 
deoparte. Iliescu a înţeles 

ce-i satira. Băsescu are o ură 
obositoare. Ura loveşte ficaţii 

mai tare decît whiskyul.
Pe vremea lui Ceauşescu dacă 

erai poet, chiar erai erou.
Marioara MICULA

Redactor al revistei “Jurnal de Bara”, 
din cadrul Trustului de Presă “Magazin”

Nichitisme

Adina BorzA
Redactor-şef al revistei “Jurnal de Moraviţa” 

al Trustului de Presă “Magazin”

DIN aLBuMuL Cu pozE FRuMoasE

w Uneori se răsuceşte sîngele 
în mine, cum crivăţul în teii  

de toamnă.

w Nu sînt indiferent la trecerea 
timpului, sînt numai din ce în ce 

mai obosit. 

w Am găsit o toantă care ţine 
la mine. Şi ştiţi de unde ştiu că 

ţine la mine? Mi-a spălat  
cămaşa. 

w Piramida s-a abţinut  
să devină munte. 

w Să ai timp şi lene înseamnă  
a avea valoare.

w Folclorul este dorul de a  
te întoarce acasă.

Ipoteze inedite

Incaşii n-au avut niciodată pe-
depse în bani sau confiscări 

de bunuri, pentru că ziceau că luând 
avutul, dar lăsând viaţa vinovatului nu 
însemna a uşura ţara de rele, ci a-i uşu-
ra pe răufăcători de grija gospodăriei, 
lăsându-le astfel mai multă libertate 
pentru a făptui noi fărădelegi. Dacă 
vreun curaca (căpitan peste 100 de 
soldaţi sau supuşi) se răzvrătea, lucru 
pedepsit cu moartea de incaşi, după 
aplicarea osândei nu înlătura de la câr-
muire pe moştenitorul lui, dar când 
i-o încredinţa îi aminteau care era vina 
şi pedeapsa părintelui, pentru ca el să 
se păzească de aceeaşi greşeală.

Aceeaşi grijă o aveau şi pe timp de 
război, neînlăturând niciodată pe că-
pitanii băştinaşi din ţinutul din care 
veneau oamenii la oaste; îi lăsau în   
slujba lor, punând mai mare peste ei 

câte un conducător de viţă regească, 
iar căpitanii erau foarte bucuroşi să 
fie ajutoarele celor din neamul Inca, 
căci acesta era un lucru de mare preţ 
în ochii supuşilor. 

(va urma)

DEspRE CÂTEVa LEGI  
aLE oCÂRMuIRII INCaŞE

Dumitru Dragomir: "Azi citeşti, mâine 
citeşti, poimâine citeşti. Te apucă  panda-
liile!"

Gigi Becali: "Mie nu-mi place să  citesc, 
că-mi lăcrimează  ochii, mă-nţelegi, mă  
dor ochii"

"Suporterii noştri sunt 80% din Bucu-
reşti şi 40% din provincie", Ionel Dănciu-
lescu

"Mi se face pielea găină  când vorbesc 
despre Nae Manea!", George Copos

"Mitică Dragomir este acelaşi pentru 
toţi şi diferit pentru fiecare", Gigi Becali

"Filosofia este o transcedentală  prope-
deutică  pentru sufletul bântuit de moarte 
al românului", Cornel Dinu

"Borcea spune că  are echipă  de cinci 

stele? El poate să  spună  că  are echipă  de 
cinci câini. Eu am echipă  de cinci stele. La 
fel şi Rapid, poate să  spună  că  are echipă  
de cinci vagoane", Gigi Becali

"Becali e un brand. Eu pot să  fac pui 
Gigi Becali, dacă  vreau", Gigi Becali

"M-am dat şi pe mine afară . Nu sunt 
mulţumit cum am gestionat treburile la 
club în acest sezon", Gigi Becali

"Între Cornel Dinu, Ţălnar şi domnul 
Mulţescu este un tandem excelent", Vasile 
Turcu

"Dică  e pentru Steaua ca Google pen-
tru Internet", Mihai Stoica

Ana-Maria COtOȘPAN
 Redactor coordonator pentru revista „Jurnal de Gătaia”,

al Trustului de Presă„Magazin”

Din lumea celor care...

Călătorind
prin Europa

Fotbal Club Spartak Trnava este una din 
cele mai consacrate echipe din Slovacia, 
echipă care a câştigat Campionatul şi 
Cupa fostei Chehoslovacia de 5 ori şi 
care a ajuns o dată chiar în semifinala 
Cupei Europene.

Echipa îşi desfăşoară meciurile de pe 
teren propriu pe stadionul Antona 

Malatinskeho, al doilea al ţării, cu o 
capacitate de 18.448 de locuri.

Fanii echipe sunt unii dintre cei mai 
fanatici din Slovacia, recunoscuţi 
pentru pasiunea lor pentru echipă 
şi pentru încleştările cu rivalii de la 
Slovan. Cel mai mare grup de ultraşi 
se numeşte Ultras Spartak.

Anul acesta echipa are un parcurs des-
tul de bun, fiind pe locul 3 in campio-
nat şi calificată în semifinalele cupei. 
Având în componenţă destui jucători 
străini de calitate, patronatul echipei 
îşi doreşte să realizeze iarăşi perfor-
manţele de pe vremea Cehoslovaciei.

Mircea PEtrOMAN
Redactor sportiv al Trustului de Presã  “Magazin”

Andreea Chirilă
Redactor al revistei “Jurnal de Moldova Nouă” al Trustului de Presă “Magazin”

"Fotbalul românesc (care a distrus toate celelalte sporturi) 
este, după mintea mea, cel mai semnificativ domeniu pentru 

studiul (i)moralei şi (in)culturii din viaţa noastră politică, 
financiară, socială etc."                               Radu COSAŞU

Ştefan APENESCU
Timiºoara
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creştinismului

Giulgiul lui IIsus

"Giulgiul din Torino este fie cea mai cutremurătoare şi instruc-
tivă dovadă că Iisus a existat..., fie este una dintre cele mai 

ingenioase produse ale minţii şi mâinilor umane cunoscute până astăzi. Ori 
este una, ori alta. Nu există cale de mijloc." Aceste rânduri reprezintă esen-
ţa unor nenumărate polemici, toate legate de una dintre cele mai venerate 
relicve sacre ale omenirii: Giulgiul din Torino. Relicva este specială, se 
presupune că pânza aceasta l-a acoperit pe Mântuitor după ce a fost coborât 
de pe cruce şi în cele trei zile cât a fost înmormântat în peşteră. 

a venit un Înger
În Biblie, în Noul Testament, stă scrisă minunea învierii lui Iisus. 

Sfânta Scriptură ne spune că Domnul Iisus Hristos, înainte de a pătimi, 
le-a spus Apostolilor Săi că El va muri răstignit, dar după trei zile va învia 
şi se va ridica la cer. De teama prezicerilor Mântuitorului, iudeii au pus 
soldaţi de pază la mormântul lui Hristos, şi au blocat intrarea în peştera 
ce adăpostea trupul Mântuitorului cu un bloc masiv de piatră. Ceea ce 
Mântuitorul a prezis nu putea împiedica nici un soldat. A treia zi după ce 
Iisus a fost îngropat, îngerul Domnului a venit la mormântul Său. Îngerul 
a dat la o parte piatra şi Iisus a ieşit din grotă. Mormântul a fost aflat gol 
de apostolii veniţi să-l vadă pe El. Au mai găsit doar giulgiul şi ştergarul 
ce I-a acoperit Lui chipul. Vestea învierii s-a răspândit cu repeziciune, 
cu toate că iudeii i-au plătit pe soldaţi să mintă, să spună că Iisus Hristos 
Domnul nu a înviat, ci a fost furat de Apostoli, să păcălească lumea.

Vremuri tulburi
Printre credincioşi circula, încă din primele secole de creştinism, 

vestea păstrării obiectelor folosite la înmormântarea lui Iisus. Cantitatea 
mică de informaţii, ce a circulat totuşi în lumea creştină, a fost explicată 
ca fiind cauzată fie de repulsia evreilor faţă de cultul imaginilor şi al rel-
icvelor, fie prin necesitatea acestora de a nu-L prezenta necredincioşilor 
pe Iisus, Fiul lui Dumnezeu, dezbrăcat, rănit şi mort, precum un ultim 
condamnat al acestei lumi.

Prima menţionare a Giulgiului apare într-una din scrisorile Episcopu-
lui din Saragosa, la mijlocul secolului al VII-lea. Istoricii bănuiesc că 
Giulgiul a fost adus în Franţa, după căderea Constantinopolului, ca pradă 
de război. Relicvei sacre i se pierde urma, Giulgiul apărând la Lirey în 
jurul anului 1352. Din acest moment Lintoliul este păstrat cu atenţie. Din 
1578, Giulgiul lui Iisus se află la Torino, în Italia. Această relicvă sacră a 
generat cele mai multe dispute din lumea credinţei, controversele durând 
până în zilele noastre. De prima oară de când a fost expus în public (în 
1351, în Franţa), fapt atestat documentar, giulgiul a constituit un obiect de 
veneraţie a maselor. Lintoliul a apărut într-o vreme "neprielnică" pentru 
el. În secolul al XIV-lea, falsificarea relicvelor era ceva obişnuit; peste tot 
apăreau obiecte, lucruri "sfinte".

Imaginea de pe Giulgiu
Probabil că soarta Giulgiului nu ar fi fost diferită de soarta obiectelor 

ce nu constituiau decât nişte falsuri, dacă nu ar fi avut un element distinc-
tiv: pe ţesătură apar "amprente". Se poate vedea, întipărită pe material, 
imaginea unui bărbat dezbrăcat, cu urme de biciuire şi care a fost cruci-
ficat. "Avem dovada absolută a autenticităţii", spunea Arnaud Upinsky, 
unul din puţinii oameni ce au avut ocazia să studieze îndeaproape Giul-
giul. "Identificarea lui Iisus este la fel de sigură ca aceea a unui individ 
prin amprentele digitale", spunea el. La fel ca Iisus, omul de pe Giulgiu 
a suferit o flagelare romană (peste 39 de lovituri). I s-a pus o coroană de 
spini. Bârna groasă a crucii i-a lăsat semne pe spate. A căzut sub greutatea 
ei, genunchii purtând semnele acestei căzături. A fost crucificat după me-
toda romană, atestată de arheologie: cu trei piroane, unul pentru amândouă 
picioarele. Inima i-a fost străpunsă. Nu a stat decât foarte puţin timp în 
giulgiu şi a ieşit din el într-un mod misterios, fără nicio smulgere, în ciuda 
abundenţei de răni sângerânde...

Momente grele
În dimineaţa zilei de 12 Aprilie 1997, Giulgiul a fost aproape de pierza-

nie. Un incendiu inexplicabil a distrus parţial Catedrala din Torino. Atunci 
s-a reuşit ca prin minune, să se salveze Giulgiul lui Iisus Hristos. Probabil 
Mântuitorul s-a mâniat pe cei ce încă mai contestă Giulgiul, şi astfel, pe 
El. De-a lungul vremii, necredincioşii, toţi cei care nu cred în autentici-
tatea relicvei sacre, au căutat diverse motivaţii şi conotaţii pentru a desfiinţa 
mitul Lintoliului. De la explicaţii de genul "este prima fotografie realizată 
de Leonardo da Vinci" până la datarea cu Carbon 14 (radioactiv) n-a fost 
decât un pas... Cu toate acestea, nimeni şi nimic nu a reuşit să desfiinţeze 
cu adevărat mitul pânzei ce L-a acoperit pe Hristos. În 1998, două milioane 
de pelerini, printre care Papa însuşi, au mers la Torino să se reculeagă în 
faţa Giulgiului. Până când cineva nu va putea dovedi complet argumentele 
părţii opuse, controversele nu vor înceta.

Giulgiul Mariei
Asemeni Fiului său, Maria, Născătoarea de Dumnezeu, a fost ridicată 

la cer. Se spune că Fiul său a venit să o adoarmă, să o ajute să urce la 
cer, El şi Îngerii. Fecioara Maria a urcat la cer la doua zile după ce a fost 
adormită, într-o zi de marţi, pe 17 august 34. Mărturia ridicării la cer 
a Mariei o găsim în apocrifa lui Ioan, arhiepiscopul Thesalonicului. În 
capitolul XIV, ultimul, este scris... "După trei zile, când au deschis sicriul, 
ca să se închine chivotului vrednic de toată slava, n-au mai găsit decât 
lintoliile, căci ea fusese luată şi dusă la moştenire veşnică de către Cel 
Care prinsese trup într-Însa, Hristos Dumnezeul. Ca şi Fiul său, Maria nu 
a lăsat în urma sa, în mormânt, decât giulgiul."

Clonare
Giulgiul lui Iisus are o lungime de 4,34 metri, lăţimea fiind de 1,10 

metri. Cercetătorii au putut stabili, cu ajutorul urmelor de sânge de pe 
giulgiu, grupa de sânge a Mantuitorului: AB. Bazându-se pe această de-
scoperire, un grup de cercetători americani a pus la cale un proiect nu-
mit "T2K". Acest pseudoproiect are stabilit un scop ciudat... este menit 
să ducă la clonarea lui Iisus. Vaticanul a ţinut ascunsă până de curând 
o profeţie a Fecioarei Maria, făcută la Fatima, ce poate da naştere mul-
tor controverse: "... Cât trebuie să sufere Pruncul, văzându-i pe oameni 
cum încearcă să-L recreeze într-un trup fără suflet!". Profeţia Fecioarei 
pare să prefaţeze nebunia acestor oameni ce nu mai au nimic sfânt.

La Torino există încă un mister greu de dezlegat pentru omenire: Giulgiul lui Iisus. Acesta păstrează chipul Celui care a fost chinuit şi răstignit. 
Importanţa acestui lintoliu este de necontestat. Este, poate, dovada ultimă a vieţii pământene a lui Iisus.

Pagină realizată de Cristina BĂLAN
Redactor responsabil al Trustului de Presă “Magazin”, pentru “Jurnal de Bethausen” 
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Pagină coordonată de Nicoleta ANghEL
Redactor responsabil al Trustului de Presă “Magazin”, 

pentru “Jurnal de Răcăjdia” 

Documentul pe care îl publicăm în pa  gi nile de faţă - în 
fapt stenograma şe din ţei din 2 şi 3 aprilie 1946 - pro vi ne 
din Arhivele Naţionale Istorice Cen trale, fondul CC al PCR 
- Secţia Can celarie, do sarul 28/1946. Subiectul principal 
al discuţiilor de la Mos cova l-a reprezentat organi za rea 
ale gerilor din România, care erau menite a conferi legi-
timitate Partidului Co munist Ro mân, modul de con sti tuire 
a coaliţiei guvernamentale, susţinerea de că tre sovietici a 
campaniei elec to ra le a PCR cu 1.000.000 de dolari, care 
urmau sa fie schimbaţi la "bur să" (piaţa neagră) din Ro-
mâ nia; atra ge rea de către comunişti a ţă ranilor prin măsuri 
populiste, inclusiv dis tri bui rea în timpul campaniei elec-
torale a titlurilor de proprietate asupra tere nu rilor agricole 
ocupate sau date prin re forma din martie 1945. Alegerile 
pe care în aprilie 1946 co mu  niştii români le vedeau des-
făşurate un  de va în august aveau să aibă loc abia în 19 
noiembrie acelaşi an.

 Stenograma sedinţei din 2 şi 3 apri lie 1946, 
I: 2 aprilie 1946

Malenkov: Ce probleme aveţi de discutat?
Dej: În primul rând problema alegerilor.
Malenkov: În ce stadiu vă aflaţi cu alegerile?
Dej: Ne găsim încă în faza pregătirii ale gerilor.
Malenkov: Pregătirea poate să dureze mult. Pe când cre-

deţi să faceţi alegerile?
Dej: Aproximativ în august.
Malenkov: De ce în august? Cu ce legaţi ţi nerea alegerilor 

în august?

"Colonizarea" economiei prin 
nationalizare

Dej: Legăm alegerile în primul rând de re colta nouă şi 
în al doilea rând, câstigăm timp suficient pentru a pregăti bine 
ale ge ri le.

Malenkov: Cum credeţi că mergeţi în alegeri? Pe liste co-
mune?

Dej: Sunt două păreri. O părere susţine să mergem uniţi în 
bloc guvernamental şi va rianta a doua preconizează ca FND 
- Frontul Naţional Democrat, să meargă apar te şi Gheorghet 
Tătărescu aparte, în   cheind însă cu dansul un acord pentru spri-
jin reciproc.

Molotov: Cum înţelegeţi să vă sprijiniţi cu Tă tă rescu în afa-
ră de bloc?

Dej: Sprijinirea o înţelegem în sensul de a nu ne ataca re-
ciproc şi acolo unde în   tâlnim duşmanul comun, de a lupta cu 
forţe unite pentru zdrobirea lui. Totuşi, cu toată înţelegerea 
care ar putea fi stabilită sus, în practică, jos, este de prevăzut că 
vor exista ciocniri între aderenţii lui Tătă res cu şi masele care 
sprijină FND.

Malenkov: Aveţi un program?
Dej: Da.
Malenkov: Programul pe care îl propuneţi este programul 

blocului?
Dej: Sunt punctele de program propuse de Partidul nos-

tru ca bază de discuţie cu ce lelalte forţe democratice, inclusiv 
Tătă rescu.

Molotov: Aţi discutat programul cu celelalte par tide?
Dej: Nu l-am pus încă în discuţie, în afa ră de discuţiile pur-

tate în general cu so cial-democraţii. Cu Tătărescu am dis cu tat 
înainte cu două zile de a veni încoace, câteva din cele mai im-
portante puncte de pro gram.

Malenkov: Care sunt acele puncte?
Dej: Naţionalizarea BNR - Banca Na ţio na lă a României, 

naţionalizarea socie tăţilor de asigurare, controlul principalelor 
bănci, controlul activităţii cartelurilor şi a aso ciaţiilor cu carac-
ter de monopol.

Molotov: Programul ce-l propuneţi este al Par tidului?
Dej: Da, este al PCR. De altfel şi Tă tă rescu a făcut un pro-

iect de program, care în realitate este un fel de apă goală. Noi 
nu ne-am angajat în discuţie pe chestia proiectului său, urmând 
să facem noi propuneri pentru a nu lăsa ca Partidul nos tru să 
rămână în coada propunerilor lui Tătărescu.

Molotov: Tătărescu a arătat proiectul său numai comuniş-
tilor?

Dej: Da, numai nouă.
Molotov: Care este atitudinea celorlalte gru puri?
Dej: Pozitivă. Social-democraţii sunt în prin cipiu de acord. 

În ceea ce îl priveşte pe Tătărescu, am discutat numai princi pa-
le le puncte. El s-a declarat de acord în fond cu naţionalizarea, 
dacă aceasta poa te să ne aducă voturi, dar a făcut rezerve asupra 
oportunităţii înscrierii acestui lucru în program.

Malenkov: Adică, în principiu a fost de acord cu aceste lu-
cruri?

Dej: Da, dar spunea ca ar fi poate mai bine să facem toate 
acestea după alegeri, presupunând că se poate creea panică, 
pre cum şi perturbaţii de natură econo mi co-financiară. Şi când 

i-am afirmat că acestea sunt puncte la care nu putem renunţa, 
a lăsat să se înţeleagă că ar fi dispus până la urmă ca acest lucru 
să se înscrie în program.

Th. Georgescu: Aceasta este în conformitate cu ve chiul lor 
sistem. Se înscria în program tot ce aducea voturi, fără ca aceste 
lucruri să se realizeze după alegeri.

Malenkov: Ce anume vreţi să naţionalizaţi?
Dej: BNR, societăţile de asigurare; să rea lizăm controlul 

asupra altor bănci mai importante şi asupra industriilor carte-
late.

Malenkov: Ce industrii cartelate aveţi?
Dej: Industria zahărului.
Th. Georgescu: Industria cimentului.
Malenkov: Cimentul este la voi monopol?
Th. Georgescu: Nu, cartel.
Malenkov: Calea ferată este în întregime a Sta tului?
Dej: Da, şi are în plus o serie de în  treprinderi anexe. Statul 

are cam 1/3 din in dustrii în proprietatea sa.
Malenkov: Care sunt industriile la care va re feriţi?
Dej: De exemplu, Uzinele de Fier Hu ne doara, care produc 

fontă, oţel şi fier. În pre zent produc semifabricate, dar dacă 
ar avea laminoare, ar putea scoate şi pro duse finite. Această 
întreprindere lu crea ză cu numai 10% din capacitatea sa. Din 
5 furnale, câte are, lucrează în pre zent numai unul şi acela cu 
capacitate re dusă. Într-o situaţie similară se află şi in dus triile 
particulare. De exemplu, Reşita, şi Titan-Nădrag-Călan lu-

crează cu cir ca 35% din capacitate. Asta este situaţia în diverse 
compartimente ale industriei naţionale.

Malenkov: Ce va lipseşte?
Dej: Cocs, material refractar şi materii prime.
Malenkov: De cât cocs aveţi nevoie?
Dej: Nu aş putea indica o cifră exactă.
Malenkov: Să ne întoarcem la cele discutate. De ce legaţi 

chestiunea naţionalizării BNR de alegeri?
Dej: Ne-am gândit să venim la alegeri cu ceva nou. Refor-

ma agrară am făcut-o şi după aceasta trebuie făcut un pas mai 
de parte. Prin naţionalizarea BNR lovim în ba za materială a lui 
Brătianu şi Maniu.

Malenkov: Ce chestiuni mai importante mai aveţi?
Dej: Tratarea problemei monarhiei în pro gram.
Malenkov: Aveţi păreri deosebite despre mo nar hie?
Dej: Am ocolit această problemă. Nu am discutat-o în CC. 

Această problemă ni s-a ivit aici, deoarece Tătărescu o tra tea ză 
ca primul punct din programul său.

/Se citeşte formularea lui Tătărescu./
Malenkov: El crede că veţi accepta pro pu ne rea lui?
Dej: Nu am discutat cu el această ches tiune.
Malenkov: Credeţi că ar trebui să vorbiţi de rege în pro-

gram?
Dej: Ţinând seama că există în ţară un sen timent monarhic, 

că partidele "istorice" şi chiar Tătărescu bat moneda pe aceas  tă 
chestiune, credem că ar fi bine să nu ocolim această problemă.

Malenkov: Care este formularea voastră?
Dej: În program nu am pus nimic. Aici ne-am gândit la o 

formulare. Ea are două va riante.

/Se citeşte varianta întâia./
"… asigurarea drepturilor şi li ber tăţi lor cetăţeneşti în cadrul regimului 

mo nar hic constituţional - ca asezământ de bază al Statului democrat ro-
mân."

Malenkov: /Zâmbind/ Se apropie de formula lui Tătăres-
cu.

Dej: Ne-am gândit şi noi că sfârşitul nu merge şi de aceea 
am făcut varianta a doua: "Asigurarea drepturilor şi liber tăţilor 
cetăţeneşti în cadrul regimului mo nar hic constituţional".

Molotov: Credeţi că o să vă aducă voturi fap tul că veţi scrie 
despre monarhie în pro gram?

Dej: Faptul că vom scrie despre mo nar hie, nu va respinge 
de la noi o serie de elemente. Trebuie să socotim cu rea li ta tea. 
Sentimentul monarhic mai există în   că la noi.

Molotov: La ţărani?
Dej: Da, mai ales la ţară.
Molotov: Atunci, în alegeri va fi un bloc gu ver namental. 

Dar de cealaltă parte?
Dej: Nu aş putea să mă pronunţ. Ju de când după atitudinea 

presei duşmane, se pare că au o linie comună. Dar nu pot spu-
ne dacă vor merge pe liste comune.

Molotov: Trebuie socotit cu faptul că vor mer ge pe listă 
comună şi partidele "isto rice". Sunt la ei frământări mai mari 
decât la voi.

Dej: La noi nu există frământări.
Th. Georgescu: La noi există ceva fricţiuni. De exem plu, cu 

social-democraţii.
Dej: Sunt ceva fricţiuni, dar nu frămân tări de natură celor 

din sânul "istoricilor". La naţional-ţărănişti sunt două grupuri, 
unul din jurul lui Maniu/ardelenii/ şi al doi lea în jurul lui Mi-
halache.

Molotov: Ce puncte aveţi în program pentru sate?
Dej: Credite ieftine, staţii de închiriat ma şini, procurarea de 

seminţe etc.
Molotov: Ce rezultate credeţi că veţi avea în alegeri?
Dej: Dacă vom alcătui un front continuu al tuturor forţelor 

democratice, vom obţine 70-75% din voturi. /Expune proble-
ma cu pri mă electorală de 20%, menţionând că "istoricii" au 
introdus-o în 1927 şi că s-au fo losit de ea atât liberalii, cât şi 
ţărăniştii/.

proprietatea ca mită electorală
Malenkov: Care sunt rezultatele reformei agra re?
Dej: Rezultatele sunt relativ bune. Au primit pământ vreo 

600.000 de gos po dă rii.
Th. Georgescu: Aproape 700.000.
Malenkov: De familii?
Dej: Da, s-au făcut însă anumite gre şeli în aplicarea refor-

mei agrare.
Malenkov: Ce greşeli s-au făcut?
Dej: Încă până la 6 martie 1945 am în  demnat ţăranii să 

înceapă realizarea îm  pro prietăririi, deşi lege nu există. Ţăra-
nii au fost la început timizi, dar în urma ac ţiunii activiştilor 
noştri, au început să-şi ia pământul. S-au făcut unele abuzuri, 
tre cân du-se peste cadrul prevederilor parti du lui nostru cu 
privire la repartizarea lo turilor de pământ celor îndreptăţiţi 
la îm  proprietărire. /Arată diverse cazuri de abu zuri/.

Molotov: Aţi întărit calitatea de proprietari a ţăranilor îm-
proprietăriţi, asupra pămân tu lui? Le-aţi dat documente de 
proprietate?

Dej: Am format o comisie inter mi nis te rială care contro-
lează aplicarea reformei agrare şi după control, se dau titlu-
rile.

Th. Georgescu: Nu s-a dat încă până acum niciun titlu de 
proprietate.

Molotov: Dacă nu le daţi documente de pro prietate nu 
vor vota cu voi.

Dej: Împărţirea titlurilor de proprietate vrem s-o facem în 
cadrul campaniei elec torale, ca una din măsurile de atra gere 
a ţăranilor.

Molotov: Just.
Malenkov: În privinţa Ardealului sunt toţi de acord cu 

noi?
Dej: Asupra acestei chestiuni Partidul şi-a fixat punctul de 

vedere. Considerăm problema Ardealului de Nord ca defini-
tiv hotărâtă. Această chestiune nici nu o pu nem în discuţie.

Malenkov: Este adevărat că Groza ar fi pro mis o parte din 
Ardealul de Nord?

Dej: Nu am auzit despre aşa ceva. (Po ves teşte despre re-
cepţia dată de Groza în onoarea artiştilor maghiari şi despre 
în  trebările puse de Miss Ungaria lui Groza în chestiunea Ar-
dealului de Nord.) Faţă de noi, Groza s-a pronunţat că s-ar 
putea dis cuta problema acordării unei autonomii administra-
tive a Ardealului de Nord, în ca drul Statului român. Nu sunt 
sigur, da că nu le-a spus şi altora ceva în acest sens.

Malenkov: Care este atitudinea lui Maniu în pro blema Ar-
dealului de Nord?

Dej: Deschis nu poate lua altă atitudine decât noi, căci 
s-ar compromite. Dar în rea litate îl interesează mai mult ce 
regim va fi stabilit în România, decât al cui va fi Ardealul de 
Nord. Atenţia lui se îndreaptă spre răsturnarea guvernului. El 
întreţine legături cu reacţionarii unguri. Am prins chiar unele 
scrisori adresate cercurilor maniste.

(va urma)

istoria
de duPă Perdea
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Doamnelor şi domnilor, am venit astăzi în 
oraşul Jimbolia, Chumbul cum îl întâl-

nim în dijmele papale ale anului 1333, la invitația 
domnului primar Gảbor Kaba, însoțit de artileria 
tânără a Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric: 
domnişoara Ana-Maria Cotoşpan - secretarul 
Uniunii, domnul Grațian Neamțu, informaticia-
nul care dă contur electronic activităților noastre 
şi domnul Marius Matei, muzeograful instituției. 
Toți trei, jurnalişti de frumos viitor, muncind 
pentru a se regăsi în nobila familie a gazetarilor 
care rămân avangarda ce deschide orice bătălie 
în viața popoarelor. Am acceptat chemarea dom-
nului Kaba deşi la ora 13:00, am şedința Birou-
lui Director al Uniunii, şi pentru că în Hatzfeld 
- cum au numit nemții colonizați la 1766 locul 
unde ne aflăm astăzi - Ziua Unirii se încercuieşte 
cu altă lumină. Zsomboloya cum l-au numit ma-
ghiarii imperiali, ori Žombolj cum numesc sârbii 
acest oraş, ori Džimbolj cum îl pomenesc bulgarii 
bănățeni, sau mai pe româneşte Jimbolia-oraşul 
efectiv predat Statului Român la 10 aprilie 1924 - 
prin protocolul schimbului de teritorii, este locul 
unde unirea înseamnă împletirea armoniei şi nu 
înnodarea intereselor cărăpănoase. Ciudat, ros-
tind sinonimul adjectivului meschin, îmi amin-
tesc de un „mitic” din Bucureşti, care ştiind de 
unde voi saluta ziua de 1 Decembrie, mi-a spus 
cu glas zimțat: „Voi bănățenii ați venit cam greu 
la Unire”. Ştia ceva politicastru, dar nu ştia cât 
ştie, asemenea oricărui ins cu cultura urechii. 
Banatul, onorată adunare, cu oamenii lui care nu 
se lasă dominați de fiori extatici, este adevărat 
că a urmat în preajma Unirii, un proverb sefard 
de o infinită înţelepciune: ”La murit şi la plătit 
să nu te grăbeşti niciodată”. Şi din acest motiv 
dar mai ales din dorința de a păstra integritatea 
Banatului multi-etnic, în detrimentul națiunilor 
interesate de pământul bănățean, la 31 octom-

brie 1918, a fost proclamată la Timişoara, Repu-
blica Bănățeană care se dorea o aşchie de Elveție 
la hotarele Balcanilor, care se voia, un exemplu 
pentru toate țările cu care vremelnic s-a înveci-
nat. Numai că exemplul, spunea Nae Ionescu, 
nu poate fi sesizat de proşti nici măcar senzori-
al. E de povestit pentru o mai bună înțelegere a 

toleranței care se simte acasă între hotarele Bana-
tului, ciudatele mariaje interconfesionale: şvabii 
evanghelici şi catolici şi şvăboaicele neconvertite 
rămase protestante, ca să priceapă şi cei străini 
de pământul Banatului de ce aici a fost este şi va 
fi posibilă ipostaza dialogică a culturilor. Nu de-
geaba în Timişoara, capitală a „Țării de coroană”, 
conviețuiau într-o încântătoare simbioză, peste 
20 de etnii şi 8 confesiuni - ortodoxă, romano-ca-
tolică, greco-catolică, luteran-evanghelică, refor-
mat-calvinistă, iudaică, neo-protestantă, islamică. 
Banatul prieteni, este singura regiune a Români-
ei de astăzi, în care oamenii s-au unit sprijiniți de 
buna înțelegere. Dar să revin la ziua de 1 decem-
brie, care de-a pururi, va însemna pentru poporul 
român, ziua în care s-a vestit lumii prin hotărârea 
Adunării Naționale de la Alba Iulia, Unirea ro-
mânilor sub sceptrul regelui Ferdinand I. Marea 

Unire de la 1918, este de departe cea mai splendi-
dă pagină din istoria poporului român. Şi un fapt 
deloc neglijabil, Marea Unire - după cum corect 
apreciază istoricul Florin Costiniu, în cartea sa 
„O istorie sinceră a poporului român” - nu a fost 
rezultatul participării României la război. Nici 
partizanii Antantei, nici cei ai puterilor centrale, 
nu au avut în vedere revoluția din Rusia şi destră-
marea monarhiei austro-ungare. Raționamentul 
lor s-a înscris formulei tradiționale a raportului 
de putere interstate: victoria Antantei ne va da 
Bucovina, Transilvania şi Banatul, iar victoria 
Puterilor Centrale ne va da Basarabia; o biruință 
o excludea pe cealaltă, astfel că nimeni nu vedea 
cum ar fi cu putință, ca toate aceste provincii 
româneşti, să intre aproape simultan în frontie-
rele Vechiului Regat. Iar măreția acestui act după 
cum menționează acelaşi istoric, desăvârşirea 
unității naționale, nu este opera nici a unui om 
politic, nici a vreunui guvern şi cu atât mai puțin 
a vreunui partid; unirea reprezintă fapta istorică 
a întregii națiuni române realizată dintr-un elan 
țâşnit cu putere din străfundurile conştiinței 
unității neamului, printr-un gând controlat de 
fruntaşii politici, pentru a-l călăuzi cu inteligență 
politică remarcabilă spre țelul dorit. Înainte de a 
încheia, aş vrea să vă amintesc tuturora, că ziua 
de 1 decembrie, a fost dăruită poporului român 
ca zi națională, nu de Legea nr. 10 din 31 iulie 
1990, promulgată de preşedintele Ion Iliescu, ci 
de Banatul răzvrătit în 16 decembrie 1989, împo-
triva comunismului asiatic, care a împletit chiar 
şi între hotarele sale, dualitatea caracterului latin, 
cu grosolănia şi fatalismul slav”. Să ajute bunul 
Dumnezeu țării acesteia, să poată sprijini Banatul 
pentru a redeveni acel colț de rai, din vremea ge-
neralului Claus Florimont conte de Mercy, unde 
„fiecare frunză de dud se transforma cu răbdare 
şi timp, într-o rochie de mătase”.

”banatul e Patria mea restrânsă!” sever bocu

Pruna nu-ş cunoaşce prunu,
Numa omu-ş şcie bunu.
Nu, l-o şciut, dar l-o zuitat
În mormânţ când l-o-ngropat.

Pruna-ş poartă mustu-n ea,
Omu-o stoarşie ca să-l bea,
Să-ş petreacă şî să câncie,
Viaţa grea să ş-o zăucie.

Omu-o fost frace cu prunii
Baş dă la-nşieputu lumii.
Şî cu şanţu, tot aşa :
Ca-n pat, bat, în el durmea !

Omu, prunu şî cu şanţu
Îs legaţ prăcum îi lanţu :
Fiecare-i câci-o dzală
Într-o lumie-a lu Păcală.

Omu-i frace cu păharu
Al dă-ş ’neacă-n el amaru,
Şî cu şanţu tot la fel
Când să oginieşcie-n el.
 

pruna Dimitrie ACEA
Din averea graiului bănăţean

"banatul  
ca denumire"

Denumirea regiunii nu are ni-
cio legătură cu originea, etnia, 

limba sau religia locuitorilor săi, aşa 
cum se întâmplă în multe alte locuri. 
Originea regionimului Banat este şi 
acum controversată. Unii susţin că ea ar 
proveni din rădăcina unui verb ce apare 
la mai multe neamuri germanice, ban, 
care înseamnă a proclama sau a anunţa. 
De-acolo a trecut în latina medievală, 
sub forma bannum, care înseamnă – la 
neamurile france, de exemplu – pro-
clamaţie, dar şi districtul asupra căru-
ia respectiva proclamaţie urma să aibă 
efecte.

Alţii consideră că ban provine din 
persană, unde înseamnă stăpân. Din 
acea limbă, el ar fi fost preluat de avari şi 
adus în zona Pannoniei, unde aceştia au 
stăpânit în secolele VI-VIII. Tot de avari 

este legată şi o altă interpretare, conform 
căreia originea cuvântului ban ar veni de 
la numele unui mare comandant militar, 
Bajan Khagan. Aceste opinii sunt contra-
zise de cei care cred că ban vine dintr-o 
veche rădăcină proto-indoeuropeană, 
bha, care înseamnă a vorbi. În sfârşit, o 
altă opinie acordă termenului ban o ori-
gine slavă. Funcţia de ban ar fi existat la 
slavii sudici, în zona Croaţiei şi Bosniei, 
încă înainte de venirea maghiarilor, care 
l-ar fi preluat de la slavi.

Indiferent de originea lor – germani-
că, proto-indoeuropeană, persană, avară 
sau slavă -, termenii ban şi Banat au fost 
folosiţi în Evul Mediu sud-est-european 
pentru a desemna o funcţie militar-ad-
ministrativă, respectiv teritoriul asupra 
căruia acea funcţie se exercita. În partea 
de sud-est a Europei au existat, în acea 
vreme, mai multe Banaturi. În Croaţia 
se aflau demnitari denumiţi Ban, ca şi în 
Bosnia, al cărei teritoriu constituia o Ba-
novina. În zonă, termenul Ban pare să fi 

desemnat ceea ce pentru spaţiul germa-
nic era un Markgraf, conducătorul unui 
ţinut de graniţă, cu importante atribuţii 
militare.

În Evul Mediu, între regatul Ungariei 
şi principatul Valahiei era aşezat Banatul 
de Severin, care s-a aflat când sub suze-
ranitatea regilor maghiari – care, proba-
bil, i-au dat numele –, când în stăpâni-
rea principilor valahi. În el era cuprinsă 
doar partea de sud-est, dinspre Dunăre, 
a Banatului de mai târziu, din vremea 
stăpânirii austriece.

După înfrângerea armatelor ungare la 
Mohacs, în 1826, ţinutul dintre Mureş, 

Tisa, Dunăre şi Carpaţi, organizat până 
atunci în mai multe comitate ungare, a 
intrat sub stăpânire otomană. Războiul 
dintre habsburgi şi otomani din anii 
1816-1818 a adus regiunea sub stăpâni-
rea Curţii din Viena.

Odată cu stăpânirea austriacă, nume-
le Banat devine denumire oficială pentru 
provincia de treburile căreia se ocupa 
„Kaiserliche Banater Landes-Adminis-
tration”. Abia în anul 1778 regiunea a 
revenit sub administraţie maghiară, oca-
zie cu care a fost din nou organizată în 
comitate (Temes, Torontal şi Karasso), 
pierzându-şi numele anterior. Denumi-
rea de Banat s-a păstrat, însă, pentru un 
fragment al fostei provincii. Încă înainte 
de această dată fusese organizată de-a 
lungul Dunării şi a limitei estice a pro-
vinciei „Graniţa Militară Bănăţeană”, cu 
două regimente – germano-bănăţean şi 
illiro-român –, care avea să rămână sub 
comanda directă a Vienei până la desfi-
inţarea ei, în 1872.

În aceste vremi care pot împăienjeni destinul unei ţări, darămite al unei publicaţii comunale, Nicolae Danciu Petniceanu - pe care l-am crezut trăitor la Petnic, editează la 
Mehadia, o frumoasă revistă românească. La recomandarea sa, publicăm cu bucurie, o parte din materialul semnat de Prof. dr. Iulian Lalescu. 

La invitaţia conducerii Primăriei oraşului Jimbolia, domnul Vasile TODI, preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, a participat la manifestările 
festive prilejuite de Ziua Naţională a României. Discursul domniei sale - preluat şi de revista „Suflet Nou” - îl publicăm integral.                                                                        

g.n.


